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64 درصد دموکرات ها نمی خواهند »بایدن« در انتخابات 2024 شرکت کند

دعوای دموکرات ها بر سر نخواستن بایدن
 چرا سیاست همه چیز منهای ایران

شکست خورد؟
در حالــی که نخبــگان هر دو حزب اصلــی امریکا، در حال بــرآورد حضور 
نشــان  نظرســنجی ها  هســتند،   2024 جمهــوری  ریاســت  انتخابــات  در 
می دهــد حامیان حــزب دموکرات خواهان آن هســتند در ایــن انتخابات 
دیگــر شــاهد نام جو بایــدن به عنوان نامزد این حزب نباشــند. براســاس 
نظرســنجی اخیــری که روزنامــه نیویورک تایمز با مشــارکت ســی ینا کالج 
 انجــام داده اســت، 64 درصــد از رأی دهنــدگان حزب دموکــرات خواهان

آن هستند...

وزن جمهوری اسلامی ایران در ایجاد امنیت پایدار منطقه ای با توجه به 
نقش کلیدی اش در تأمین امنیت و حضور مثمرثمر در مناقشات و مهار 
تهدیدات بین المللی، به قدری بالا است که قابل اغماض نبوده و بدون 
در نظــر گرفتن نقش ســازنده آن، نمی توان ثبــات و امنیت را در منطقه 
شــکل داد. ایران با پشــت ســر گذاشــتن چالش ها و تهدیــدات داخلی و 
خارجی خود طی 40 سال گذشته، به یکی از قدرت های اصلی در منطقه 

و تعیین کننده در عرصه بین الملل تبدیل شده است. 

 سال بیست و هشتم   شماره 7955  چهارشنبه  22 تیر 1401
Wednesday  13 July 2022  1443 13 ذی الحجه 

بــه  برنامــه جهــان آرا در پخــش دوشــنبه شــب خــود 
حاشیه ســاز  و  اخیــر  صحبت هــای  و  برجــام  موضــوع 
محمدجــواد ظریــف پرداخــت و بــا دعــوت از فرزندان 
شــهید فخــری زاده و محمدجواد لاریجانی دبیر اســبق 
ســتاد حقــوق بشــر قــوه قضائیــه، ابعــاد مختلــف این 
موضــوع را بررســی کــرد. در ادامه قســمت هایی از این 

برنامه در اختیار مخاطبان قرار داده شده است.
 

ë  شــهید کــردن  کمرنــگ  پــی  در  خــاص  جریانــی 
فخری زاده

بــه اظهــارات اخیــر  اشــاره  بــا  مهــدی فخــری زاده 
محمــد جواد ظریــف درخصــوص »بی مبالاتی شــهید 
فخــری زاده« گفــت: ایــن نــوع تعابیــر و حرف هایی که 
امروز آقای ظریف درباره شــهید فخری زاده می زند، در 
رویکرد و حرف های دولت وقت و در هنگام شــهادت او 
نیز وجود داشــت؛ باید دید چرا یک جریانی وجود دارد 

که می خواهد شهید فخری زاده کمرنگ شود.
بــه گزارش خبرگزاری مهــر، وی افزود: آقای ظریف 
از واژه »بــی مبالاتی« اســتفاده کرده اســت؛ بی مبالاتی 
بــرای چــه کســی؟ فــردی کــه ۲۰ ســال در لیســت ترور 
موساد بود و تمام آسایش و آرامش خود و اطرافیانش 
را برای هدفش فدا کرد. حتی با آســیب هایی که جریان 
توافق و مذاکره به کشور وارد ساخت مخالفت کرد و در 

مقابلش ایستاد.
فرزنــد شــهید فخــری زاده تأکیــد کرد: برخی ســعی 
می کننــد تــرور و شــهادت شــهید فخــری زاده را متوجه 
ســپاه کنند، بله، ســپاه مســئولیت دارد ولــی دولت هم 
در زمینه محافظت و حمایت از نخبگان و دانشــمندان 

وظایفی دارد که باید انجام دهد.
حامد فرزند دیگر شــهید فخری زاده در ادامه گفت: 
آن طــور کــه مــن خوانــدم، آقــای ظریف درباره شــهید 
فخــری زاده گفته اســت او جــزو  بی مبالات تریــن افراد 
بوده اســت. شــهید فخــری زاده و حتی گاهــی اوقات ما 
اعضــای خانــواده، شــرایطی را در ایــن ۲۰ ســال تجربه 
کردیم که برای آقایان یک روز هم قابل تحمل نیست.

وی خاطرنشــان کــرد: ایشــان ۱۵ ســال هــر هفته در 
آن مســیر مذکور تردد داشــت و تنها  جایــی هم بود که 
می رفــت؛ در روز حادثــه، ۱۲ ماشــین اســکورت و ده هــا 
محافظ با او همراه بودند. شــهید فخری زاده در یکی از 
سخنرانی هایش گفته بود این دیو پلید )امریکا( که حاج 
قاسم را به شهادت رسانده، اصلًا قابل مذاکره نیست و 
نمی توان به حرف و قولش اعتماد کرد؛ موضع ایشــان 

در قبال برجام از همین جا مشخص است.
 

ë  علــت علاقــه غرب بــه برجــام؛ کاهش شــدید توان
هسته ای ایران

محمدجواد لاریجانی دبیر اســبق ســتاد حقوق بشر 
قــوه قضائیه گفــت: برجام در همــان مقدمــه، ایران را 
متهــم کــرده و کســانی کــه آن را امضــا کرده انــد، این را 
قبــول کرده اند کــه کارهای اشــتباهی می کردیــم و روی 

صندلــی متهــم نشســته ایم. جلوتــر کــه می رویــم بــه 
نابــودی ســانتریفیوژها، کاهــش 6 هــزار و 7۰۰ کیلویــی 
اورانیــوم موجــود و از دســت دادن پروســه آب ســنگین 

می رسیم.
وی افزود: علت علاقه غربی ها به برجام این اســت 
که توانمندی هســته ای ما را کاهش می دهد و به خاطر 
طولانــی بودن پروســه، نیروی ایــران را تحلیل می برد و 
مســأله هســته ای را به یک امر تزئینی و لاکچری تبدیل 
می کنــد. »صلح آمیــز« عبارت عجیب و غریبی اســت، 
ایران را به ســمت موارد پزشــکی و کشاورزی می برد در 
حالی که شــاهرگ اصلی چیز دیگری است و برجام آن 

را هدف گرفته است.
لاریجانی با اشــاره به مراســم تشــییع ســردار شهید 
حــاج قاســم ســلیمانی تأکیــد کــرد: نبایــد بگوییــم اگر 

مردم در تشییع پیکر شــهید سلیمانی حضور یافته اند، 
تجمعی است که راه افتاده تا ما دور بعد رأی نیاوریم!

وی در ادامــه خاطرنشــان کرد: می گوینــد اگر برجام 
بود، چرا دوباره به دنبال احیای آن هســتند؟ پاسخ این 
اســت که ما همه تعهدات مــان را انجام داده ایم و حالا 
دنبال طلب مان هســتیم چون چیزی نگرفته ایم وگرنه 
برجام ســند مقدســی نیســت و تنهــا موجب ضــرر و لو 

رفتن اسامی نخبگان و دانشمندانمان شد.
 

ë تحریم سپاه و نهادهای دولتی ربطی به برجام ندارد
لاریجانی ضمن اشاره به دور جدید مذاکرات گفت: 

من به خودمان خوشبین هستم، مسیر مذاکرات دولت 
رئیســی درست اســت و به یاری خدا تحریم ها را بی اثر 
خواهیــم کرد البته همیشــه باید مطالبه گر باشــیم. این 
تفکر که امریکا می تواند ظرف دو ساعت نیروی نظامی 
مــا را نابــود کند یک توهــم غیر واقع بینانه اســت و نگاه 
امریکا و غرب هم به ایران این نیست، آنها ایران را یک 

قدرت جدید و خطرناک برای خودشان می دانند.
وی در ادامــه افــزود: برجــام ماهیتاً یــک ترمز برای 
فعالیت هــای اتمــی ماســت و شــاید امریــکا بــرای کند 
کــردن ســرعت ایران در ایــن زمینه، به برجــام برگردد. 
تحریــم ســپاه و نهادهــای دولتی هیــچ معنایــی ندارد 
و اصــلًا ربطــی هــم به برجــام نــدارد. توافق بــد بهتر از 
عــدم توافــق اســت، یک ژســت ســازمان مللی اســت! 
معاهده NPT یک سند مُرده است، چرا که هر کس در 

آن هســت مشــکل دارد و هر کس در آن نیســت، بدون 
مشــکل! در توافــق نبایــد به دنبــال بیگ بنگ باشــیم، 

همه مراحل باید گام به گام و متناظر باشد.
دبیر اســبق ســتاد حقوق بشــر قوه قضائیه با اشــاره 
بــه پرونــده حمیــد نــوری در پایــان گفــت: ســوئد یکــی 
از بدنام تریــن کشــورها در زمینــه حقــوق بشــر و مأمــن 
جنایتــکاران و گروه هــای تروریســتی اســت. ایــن تئوری 
کــه در پرونده حمید نوری بــه دنبال گروگان گیری برای 
آزادی اتبــاع خودشــان هســتند ضعیــف اســت چــون 
منافقیــن در ایــران جایگاهی ندارند. آنهــا دنبال تقابل 

با نظام جمهوری اسلامی هستند.

فرزندان شهید فخری زاده با حضور در برنامه جهان آرا به اظهارات منتشر شده از محمدجواد ظریف پاسخ دادند

برجام و لو رفتن اسامی دانشمندان هسته ای

آقای ظریف درباره شهید فخری زاده گفته است او جزو بی مبالات ترین افراد 
بوده است. شهید فخری زاده و حتی گاهی اوقات ما اعضای خانواده، شرایطی 
را در این 20 سال تجربه کردیم که برای آقایان یک روز هم قابل تحمل نیست.   

شهید فخری زاده در یکی از سخنرانی هایش گفته بود این دیو پلید )امریکا( که 
حاج قاسم را به شهادت رسانده، اصلًا قابل مذاکره نیست و نمی توان به حرف 

و قولش اعتماد کرد؛ موضع ایشان در قبال برجام از همین جا مشخص است

کابوس پهپادی

مشاور امنیت ملی کاخ سفید
مدعی صادرات صدها پهپاد ایران به روسیه شد
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